
Attila VIZAUER 

Costin Manoliu: Domnule Attila 
Vizauer, care sunt primele dumnea
voastră amintiri despre lumea 
teatrului? 
Attila Vizauer: Sunt câteva piese pe 
care le-am putut vedea cu ocazia 
turneelor pe care le făceau teatrele 
bucureştene la Galaţi . Un şoc pentru 
mine a fost spectacolul cu Emigranţii 
de Slawomir Mrozek, cu Ştefan 
Iordache şi Mitică Popescu . De 
asemenea, Efectul razelor gamma 
asupra anemonelorde Paul Zindel, cu 
Olga Tudoracheşi Rodica Negrea. Nu 
pot uita spectacolul Romulus cel Mare, 
cu Radu Beligan şi Gheorghe Dinică. 
Si!� De ce ap vrut să deveniţi regizor 
de teatru? 
� Mi-aduc aminte că am răsfoit 
câteva caiete cu amintiri din perioada 
şcolii generale şi am descoperit că, 
încă din clasa a 6-a, la întrebarea ce 
ţi-ai dori să devii, eu am răspuns: 
regizor de teatru. De ce? Cred că e 
lucrul pe care-I fac cu cel mai mare 
� � Aţi avut un model, un regizor 
�at? 
� Cu arta spectacoiLJ.Iui am luat 
contact mai întâi prin fi lm. ln perioada 
copilăriei, regizorii mei preferaţi erau 
Luchino Visconti şi Franca Zeffirell i . 
Apoi, după ce am cunoscut şi lumea 
teatrului, am avut doi mari regizori pe 
care i-am admirat foarte mult: Giorgio 
Strehler şi Liviu Ci ulei . 
� Cu cine v-aţi pregătit pentru 
examenul de admitere in facultate? 
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America de Petre Barbu la Societatea Română de Radlod1fuz1une; Solda ţelul de plumb de 
Saşa Lichy la Teatrul .Ion Creangă" din Bucureşti, 1 998; Dumne�e� bi�ecuvântea�ă Ameri�a 
de Petre Barbu, compania Theatrum Mundi, pe scena Teatrului M1c dm Bucureşti, februane 
1 999. 

� Nu m-am pregătit cu nimeni. 
Abia când am ajuns student mi-am dat 
seama că era un lucru necesar şi 
firesc. Examenul de admitere e un 
examen specific şi necesită o pregătire 
specifică, indiferent dacă eşti candidat 
la regie sau la actorie. Eu am dat 
examen de admitere de şase ori până 
am reuşit. Prima dată, imediat după 
terminarea liceului şi de încă cinci ori, 
după ce am absolvit Facultatea de 
Mecanică din Galaţi . li sfătuiesc pe toţi 
cei care vor să vină la Facultatea de 
Teatru să facă pregătire cu cineva. 
� Ce profesori v-au plăcut mai 
mult? De cine aţi fost mai ataşat, cine 
v-a influenţat mai mult? 
r3!ll Profesori de regie mi-au fost 
Tudor Mărăscu şi Mihai Manolescu şi 
acum am bucuria de a fi asistent 
universitar la catedra de regie a UATC 
la clasa domniilor lor. Pe parcursul 
anilor au fost şi alţi profesori care au 
însemnat foarte mult pentru mine: 
Mihaela Tonitza Iordache, I leana 
Berlogea, Ludmi la  Patlanjog l u ,  
Cătăl ina Buzoianu. De asemenea, 
Marian Popescu şi Dan Vasi l iu. 
Si!� Care au fost colegii dumnea
voastră de promoţie la facultate? 
� Am terminat în '96, alături de 
Andreea Ghergh i nescu , S i lv ia 
Ionescu ,  Diana Manole, Beatrice 
Bleonţ, Adriana Pereş, Gavril Pinte, 
M ihaela Săsărman, Cezarina Udrescu 
şi Dan Victor. Colegii de la actorie au 
fost studenţi la clasa Sandei Manu şi 
la clasa lui Mircea Albulescu. 

� Regizorul depinde totdeauna 
de actori. Cum aţi defini talentul unui 
actor? 
�A încerca să defineşti talentul 
unui actor e ca şi cum ai încerca să 
defineşti inefabilu l . Actorul talentat are 
har şi lucrul acesta se simte, se vede. 
Bucuria lui de a crea, de a juca este 
imensă. Ceea ce talentul presupune 
e o nemaipomenită inventivitate, lucru 
care nu cred că se poate învăţa 
undeva. 
mii Ce sens are teatrul În lumea 
destul de tulbure În care trăim? 
�Cred că sociologii ar trebui să 
analizeze ce sens are teatrul pentru 
lume în general. Pentru mine, aşezat 
în această lume sau poate în oricare 
alta, teatrul e totul. E rostul pentru care 
simt că sunt pe lume. 
� Ce vă influenţează opţiunile 
�rale? 
�În primul rând calitatea textului. 
Apoi , există diferite momente în viaţa 
unui regizor în care el simte că are 
ceva de spus şi atunci se întâmplă să 
pună mâna pe un  vol um  de 
dramaturgie şi să descopere textul de 
care are nevoie. Cred că, în munca 
de creaţie, lucrul se desfăşoară numai � ri de revelatii .  
� De dramaturgia cărui scriitor 
vă simpţi mai apropiat? 
� Trăiesc de cinci ani cu visul de 
a pune în scenă dramaturgia lui Max 
Frisch.  Am un proiect cu Qomnul 
Biedermann şi incendiatorii. 11 visez 
montat cu Victor Rebengiuc şi Mariana 
Mihuţ. De asemenea, mi-ar plăcea 



foarte mul t  să l ucrez cu Ştefan 
Iordache o dramatizare după romanul 
Numele meu fie Gantenbein. Aşadar, 
dacă ar fi să numesc un s ingur 
dramaturg, acesta este Max Frisch. 
Acum aşa simt. g Care au fost intâlnirile 
importante pentru dumneavoastră, cu 
ce actori, cu ce oameni de teatru? 
�Am men�onat deja câţiva dintre 
profesorii mei, care sunt cu to�i oameni 
de teatru. întâlni riie cu ei au fost foarte 
importante pentru educa�a mea în arta 
teatrală. Cronologic, o întâlnire extrem 
de importantă a fost cu actorul Dan 
Tudor, coleg u l  meu de la clasa 
profesorului Mircea Albulescu. Eram 
amândoi în anul li de facultate când 
am lucrat împreună examenul meu de 
regie. Un text de Matei Vişniec, Ul#mul 
Godot. Atunci , am avut revelaţia 
creaţiei în teatru, a creaţiei actoriceşti 
şi regizorale. lntâlnirea mea cu Dan 
Tudor a fost extraordinară. Ulterior, în 
montările mele, când am putut să-I am 
în distr ibuţie pe Dan Tudor, am 
făcut-o. De asemenea, importantă a 
fost întâln irea cu actorii Teatru lu i  
Dramatic din Galaţi, pe care eu, ca 
spectator gălăţean, îi urmăream cu 
perseverenţă în anii copilăriei şi ai 
adolescentei mele. Am avut ocazia de 
trei ori să lucrez cu ei. Cu Ioana Citta 
Baciu, Grig Dristaru, Liliana Lupan, 
George Serbina, Stel ian Stancu, 
Gabriel Constantinescu , Gabriel 
Pânzaru, Daniel Tudorică. Un alt şir 
de întâlniri importante l-am avut la 
Universităple de vară de la Amsterdam 
şi Sofia, unde am întâlnit artişti din alt 
univers teatral, ca limbaj şi ca mod de 
educare în spiritul teatrului . E vorba 
de Jacques Templerau şi Gyu la 
Molnar, de Livia Calice d in Austria, de 
Henry Ogier şi Dominique Maintain, 
la  a le căror atel iere de l ucru am 
panicipat trei ani la rând. Desigur, o 
întâlnire--şoc a fost cu monştrii sacri 
ai scenei româneşti . C u  M it ică 
Popescu, Dan Condurache, Marga
reta Pogonat, Victor Rebengiuc , 
Adriana Trandafir. Din păcate, aceste 

întâlniri nu au fost decât la nivelul 
montări i unor p iese de teatru 
radiofonic. Aşadar, sper că, în acest @;1j mqrile întâlniri vor urma. 

In urmă cu un an, Secţia 
Română a Asociaţiei Internaţionale a 
Criticilor de Teatru - Fundaţia Teatrul 
XXI v-a acordat Premiul Criticii pentru 
spectacolul radiofonic cu piesa 
"Dumnezeu binecuvântează Ame
rica" de Petre Barbu, după romanul 
omonim al aceluiaşi autor. Pe scena 
Teatrului Mic din Bucureşti, cu trupa 
companiei Theatrum Mundi, ap montat 
de curând acelaşi text. De ce aţi ales 
acest text pentru a-1 pune şi in scenă? 
Care a fost provocarea pentru 
regizorul Attila Vizauer şi care este 
e!EXE.carea pentru spectatori? 
� Dumnezeu binecuvântează 
America e un text dramatic foarte 
şocant, dar în acelaşi timp, plin de 
emoţie. Este vorba despre căutarea 
sinelui , căutarea propriei definiţii a 
l ibertăţi i ,  a rostu lu i pe pământ, a 
împăcării cu sine, cu cei din jur, cu 
Dumnezeu. O astfel de temă nu se 
poate să nu o încerci, chiar cu riscul 
de a o rata. Am avut norocul de a lucra 
cu o echipă extraordinară, cu actori de 
mare talent, aşa că eşecul cred că este 
excl us .  Di ncolo de şocu l  du r  a 
mesajului, aş vrea ca spectatorii să 
plece şi cu bucuria unei poveşti spuse 
frumos, cu o împlinire de ordin estetic. 
� Vă gândiţi la reacţia publicului 
atunci când pregătiţi un spectacol? 
r.l!ll Desigur. Teatrul este un mod 
de comunicare. Când vrei să comun ici 
ceva care simti că te arde, ai foarte 
multă grijă de 'telul cum mesajul tău 
ajunge la cel căru ia i- 1 dedici . De 
fiecare dată când pregătesc un 
spectacol sunt foarte atent la modul 
în care scenele se împlinesc, pentru 
ca ele să fie decodate. Profesorul 
meu, Tudor Mărăscu, ne spunea : 
"Regizorul trebuie să fie un dirijor de 
emoţii". Dacă eu caut să fiu un dirijor 
de emoţii, e clar că trebuie să fiu atent 
cu felul în care mesajul meu ajunge 
dincolo de rampă. 

g;m Există mode, conjuncturi, 
contexte exterioare teatrului, care 
influenţează teatrul, alegerile 
�oriale, montările? 
�Cred că da. Există un spirit al 
epocii care. se manifestă în artă şi chiar 
în ştiinţă. In ceea ce priveşte modul 
meu de a crea actu l  teatra l ,  
conjunctura, ceea ce mi se întâmplă, 
influenţează mult exprimarea mea şi �ea pentru o piesă sau alta. � Există regizori care urmează 
un anumit program estetic. Aveţi piese 
de teatru pe care vreţi neapărat să le 
� in scenă? 
r.BNu am un program. Îi admir pe 
regizorii care au progrq_m, unii chiar 
pe termen foarte lung. lnseamnă că 
sunt foarte bine aşezaţi în gândul lor. 
Sunt foarte multe lucruri în viaţă care 
mă afectează şi care îmi influenţează 
programul repertorial . Totuşi, am 
câteva proiecte la care ţin .  Despre 
textele lui Max Frisch am vorbit deja. 
Visez la o integrală cu Dialogurile lu i 
Platon la Teatrul National Radiofonic. 
Totodată, mă gândesc la clipa când 
voi pune în scenă Richard III de 
Shakespeare, cu Dan Tudor în rolul 
t i tu lar. Toate acestea însă, 
deocamdată, sunt vise. Un spectacol 
precum Dumnezeu binecuvântează 
America n-ar fi fost posibil fără sprijinul 
sponsorului principal R.J. Reynolds 
România. lată că sunt şi oameni care (;�;ă să-ţi împlineşti visurile. 

Care este pentru Attila Vizauer 
partea cea mai fascinantă a regiei de 
teatru? 
�Partea cea mai fascinantă este 
actul de creaţie. Întâlni rea cu puterile 
creatoare ale actorilor, cu cele ale 
scenografu l u i ,  compozito ru l u i ,  
coregrafului , care converg toate spre 
o operă unică. E nemaipomenit să ai 
deschiderea de a primi libertatea celor 
din jurul tău, forţa lor de creaţie şi de a 
le contopi în gândul tău creator. De 
aceea, actul teatral e ceva unic între 
toate celelalte acte de creaţie artistică. 
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